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Jo ja li dic, el govern valencià estarà al costat de totes les 

reivindicacions justes se facen on se facen, perquè no podem 

deixar passar ja més temps. I, per tant, per suposat, el govern 

valencià també donarà suport a la manifestació de novembre.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president.

Senyories, continuem amb la sessió de control. Ara la 

pregunta que formula el síndic del Grup Podemos-Podem, 

senyor Estañ, des de l’escó.

El senyor Estañ García:

No, doy por reproducida la pregunta.

El senyor president:

Molt bé. La pregunta està publicada i és coneguda. Per tant, si 

la dóna per reproduïda el president del Consell li contestarà.

President del Consell, té vosté la paraula.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor Estañ.

Per economia processal, aixina avancem més en els 

continguts.

El Consell, com sap vosté perfectament, en estos moments 

es troba en l’elaboració dels pressupostos. En eixe sentit, 

vull agrair-li també a un grup fonamental perquè eixos pres-

supostos siguen una realitat, el treball que està fent el Grup 

Podem. Nosaltres estem en la millor disposició de dialogar, 

parlar i buscar solucions per tal de millorar la vida dels ciuta-

dans a través del que és el pacte fonamental d’este govern 

que és l’Acord del Botànic.

Des d’eixe sentit, l’únic que sí hem de ser conscients quin és 

el marc on ens movem. I és un marc de restriccions encara, 

restriccions perquè, com els relatava en l’anterior pregunta, 

-

çament. I, per un altra part també, en el que és l’estat del 

pressupost d’Espanya que en estos moments també sembla 

ser que està apartat. Hi ha una llei d’estabilitat, n’hi ha una 

sèrie de qüestions que hem d’atendre.

Ara bé, li donaré algunes dades. En el darrer any, els recursos 

s’incrementaren el 0,83%, enfront de la mitjana del 3,98%. 

Som la comunitat, per tant, que menys ha augmentat. Eixos 

números ens situaran, una vegada més, en l’autonomia pitjor 

comptarem amb 218 milions menys i per a rematar l’escenari 

els interessos del deute bàsicament el FLA, ens costaran més 

de 50 milions. Eixe és el marc pressupostari.

Però, evidentment, se poden reorientar les prioritats i les 

xifres no enganyen. Ja els anuncie, a més, que ahir mateix es 

va signar dins de l’actual execució dels pressupostos un pla 

de reforç extraordinari que comptarà amb més de vint efec-

de tramitar els expedients de milers de ciutadans contra les 

clàusules sòl. D’eixa manera, valencians i valencianes que han 

pagat més que els correspon per les seues hipoteques podran 

recuperar els diners en menys temps.

La conselleria que més ha incrementat els recursos és la 

d’Igualtat i Polítiques Inclusives, amb un augment del 25,7%. 

Per primera vegada mil milions de pressupost. Sanitat i educa-

ció s’han reforçat en dos anys amb augments del 10%, 591, 

425. I en els sector productius i infraestructures les pujades 

han estat al voltant del 15%. Efectivament, queda quasi tot per 

fer. Però crec, senyor Estañ, que anem pel camí correcte.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president.

Senyor Estañ, té vosté la paraula per a acabar de formular la 

pregunta.

Quan vosté vullga, senyor Estañ.

El senyor Estañ García:

Sí. Moltes gràcies, senyor president.

Bon dia a tots i a totes.

Nuestra pregunta de hoy, efectivamente, tenía que ver con 

los próximos presupuestos de La Generalitat que, como se 

ha dicho, suponen los últimos presupuestos que se ejecuta-

rán completos o se intentarán ejecutar completos. Que supo-

nen –digamos– los primeros presupuestos tras haber atrave-

sado el ecuador de la legislatura y que suponen también una 

comparación entre nuestra situación y la situación estatal, 

donde el gobierno dice estar obligado a posponerlos y con 

esto, y a pesar de sus promesas, también pospone el modelo 

Bueno, también supone –como siempre que hay cierto 

debate entre las partes del Botànic, en este caso por la mal 

llamada tasa turística– que la señora Bonig le ofrezca su 

ayuda de una manera muy tentadora. Que se vaya con ellos, 

total que, no sé, ¿qué puede pasar mal, no? Muy mal se nos 

tendrán que dar las negociaciones y las conversaciones para 

que esta opción pues sea mínimamente realista.

ello– a aprobar estos presupuestos es plena, como también 
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a estar a la altura y cumplir con las exigencias lo será, y al 

igual que pediremos y exigiremos que para aprobar estos 

de cambio de modelo hacia el terrible proyecto de los años 

anteriores.

Desde nuestro grupo –como sabe– anunciamos unas prio-

ridades que entendemos se dan en el marco del , que 

ustedes están –digamos– ya empezando a recoger, y eso nos 

alegra, y que dividíamos entre recuperación de los servi-

cios públicos, cambiar nuestro modelo productivo; en suma, 

mejorar la vida de la gente.

En este primer bloque de servicios públicos e igualdad hablá-

bamos, de nuevo, de eliminar los barracones, esa palabra 

-

cio rectangular construido con materiales ligeros 

 para albergar 

tropas, prisioneros u otros grupos de personas», algo terri-

blemente real. (Aplaudiments) Dos años después, todavía nos 

quedan gran parte de las veinticuatro escuelas íntegramente 

en barracones sin tocar.

Usted anunciaba una partida de 700 millones para acabar 

con ellos en colaboración con los ayuntamientos, pero ¿qué 

-

ciera? ¿Cómo va a ser esta coordinación y esta entrega de 

recursos ya que aumenta la responsabilidad de los ayunta-

mientos para poder afrontar esto?

También, se planteó como prioridad hace dos años ampliar 

la red pública de escuelas de cero a tres años, una medida 

básica para ampliar el estado del bienestar. La realidad es que 

se ha avanzado muy poco. ¿Se apostará por la ampliación de 

la red pública de escuelas infantiles?

Respecto a sanidad, garantizaremos nuestro sistema 

que proporciona medicamentos a los que menos tienen 

ampliando los casos para evitar el terrible copago.

 Y creo que hay que agradecer a los grupos de estas Cortes 

el trabajo y el acuerdo mostrado en el pacto contra la violen-

cia machista, ese pacto debe ir acompañado de recursos; 

recursos entre los que nosotros apostamos por ampliar 

el parque de viviendas para que las víctimas, supervivien-

tes –mejor dicho– de violencia machista tengan garantizada 

una alternativa habitacional, porque cuando existen medio 

millón de viviendas vacías en la comunitat pero aún se produ-

cen más de veinte desahucios al día, la Sareb, el banco malo 

sigue vendiendo muy baratas gracias a dinero público gran 

parte de las viviendas, ¿se va a realizar un plan de choque 

para garantizar el derecho a la vivienda y cumplir así con la 

Constitución que tiene más artículos aparte del artículo 2? 

¿Se va ampliar la renta de inserción para garantizar derechos 

y recuperar el pacto social básico?

Y si hablamos ya del cambio de modelo productivo, habla-

mos del tema que está llenando páginas y páginas, que es la 

mal llamada «tasa turística» –hoy se convoca al consell turís-

tic y nos alegramos–; pero nos gustaría recordarle que si 

bien buscamos diálogo, Hosbec no representa todo el sector 

turístico, Hosbec tampoco representa la soberanía de esta 

cámara. (Aplaudiments)

Le queremos recordar que hoy, además, Baleares planteaba 

doblar la tasa dado que no se ha provocado ningún apocalip-

sis sino buenos resultados. Por tanto, se está barajando de 

manera decidida su aplicación en el próximo presupuesto con 

todo el rigor y todo el debate pero también sin excusas.

 Y diversos proyectos pendientes –estamos hablando del 

programa integral de residuos– que nos hagan pasar de esa 

temporada de Los Soprano que era el País Valenciano a un 

modelo novedoso.

¿Qué medidas se van a tomar contra la economía sumergida? 

¿Qué plan estratégico se va a usar para coordinar las inver-

siones? ¿En qué empresas?

Y hablando, como casi siempre, de regeneración democrá-

tica, todos convenimos en la necesidad de la justicia. Si ya a la 

Ciudad de la Justicia no le pasaran desgracias, una tras otra, 

sería la bomba; si tuviera un plan de emergencias actualizado 

pues lo sería mucho más.

El senyor president:

Senyoria,…

El senyor Estañ García:

Sí, termino.

Somos conscientes de los ritmos de la administración, somos 

estamos ante una oportunidad histórica que debemos apro-

vechar, y aunque todos debemos ser conscientes de que 

tendremos que ceder, si se cede para cumplir lo prometido o 

no se cede en absoluto.

Muchas gracias, señor presidente. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Estañ.

Senyor Estañ, li contestarà el president del Consell a la 

pregunta que vosté ha formulat, al qual donem la paraula.

Senyor president, té vosté la paraula.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president.

Muchas gracias, señor Estañ.

Yo creo que, efectivamente, el diálogo para todo es impres-

cindible. Y en este caso es fundamental saber que nadie tiene 

la razón absoluta y, desde luego, este gobierno es consciente 

también de que no solo no tiene la verdad absoluta sino que 
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tiene la voluntad permanente de diálogo, y especialmente 

además con un grupo que apoya al gobierno aunque sea 

críticamente.

Por tanto, efectivamente, ustedes han planteado una posi-

ción respecto al debate previo a la presentación de los presu-

puestos que creo que es absolutamente lógico y razonable, y 

creo que con buena voluntad y con este diálogo constructivo, 

poniendo siempre por delante el interés general de los valen-

cianos, estoy seguro que llegaremos a un acuerdo.

Respecto a algunas cuestiones que usted ha planteado; ha 

planteado como un elemento fundamental la superación del 

problema de los barracones. Ciertamente es uno de nuestros 

objetivos, y estamos trabajando duramente desde el princi-

pio, ciertamente con una administración anquilosada y con 

el pasado, con la herencia de CIEGSA y con toda esta situa-

ción, pero, bueno, se está avanzando.

Yo lo que sí que quiero garantizar con total seguridad es que 

en el plan que hemos pedido aliarnos con los ayuntamientos 

para acabar antes estas instalaciones ningún ayuntamiento 

valenciano se quedará fuera de esta posibilidad por razones 

económicas. Eso ya se lo garantizo absolutamente, ¡ninguno! 

Porque la norma que va a regular este nuevo plan va a hacer 

posible que todos los ayuntamientos colaboren y cooperen 

para que podamos avanzar las obras que son responsabilidad 

de La Generalitat, ¡claro que sí!, pero que nosotros sabemos 

que trabajando juntos podemos avanzar más aprisa.

Respecto a la violencia de género, por supuesto hay una 

propuesta, los 12 millones de euros que es el 10%, teórica-

mente es lo que se pide –digamos–, es una cifra como otra 

pero es la cifra que se plantea un poco en el planteamiento 

general que se hacía en España.

Por otra parte, respecto a la cuestión de la vivienda, desde 

luego nosotros lo que hemos intentando es que, más allá 

incluso de las medidas de choque que se están aplicando, lo 

que queremos es que haya una cuestión estructural, y por 

eso esta ley de la función social de la vivienda, que por cierto 

nos tiene en recurso. Pero, en cualquier caso, es muy impor-

tante que se ponga en marcha.

Y respecto al tema de la cuestión impositiva en el campo 

turístico, lo que hay que es hacer es, desde luego, hablar 

desde el diálogo sin posiciones absolutamente…, no menti-

ras ni pensando que esto es una solución fundamental, es un 

paso más dentro de un marco general.

Y contra la lucha en la economía sumergida es un elemento 

fundamental. Mire, una cosa que hemos hecho es sacar a la 

luz más de dos mil apartamentos en los últimos meses. Y eso 

ya es luchar contra la economía sumergida, a pesar de que 

quien tiene todas las competencias y todas las posibilidades 

desde luego es el Gobierno de España.

El senyor president:

Moltes gràcies.

El senyor president del Consell:

Gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies.

Sí, diputada Beatriu Gascó té vosté la paraula per a fer la 

repregunta.

La senyora Gascó Verdier:

Moltes gràcies.

Bon dia, president.

Bon dia, senyories.

¿Com pensa complir el Consell a nivell pressupostari, amb la regla 

de les tres erres: reduir, reutilitzar i reciclar, si el seu mateix partit 

ja va demostrar durant el debat de política general que no aposta 

per implementar una estratègia, com la del sistema de dipòsit, 

reciclatge molt superior a la que tenim ara i que podria comportar 

per a la ciutadania i per als municipis?

¿Quin és el motiu pel qual s’amaguen darrere de raons com 

voler engegar projectes pilot quan, en realitat, ja n’hi ha 

hagut diverses experiències molt exitoses a nivell estatal?

¿No estarà el seu partit escoltant més les empreses de distri-

bució d’aliments que la ciutadania i els seus mateixos socis 

del pacte del botànic?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, il·lustre diputada.

Li contestarà la consellera d’agricultura i medi ambient.

Li donem la paraula, honorable consellera.

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 

Climàtic i Desenvolupament Rural:

Moltes gràcies.

Gracias, señora diputada.

Mire, aquí lo que pasa es que se ha puesto tanto el foco en 

una cuestión que se ha perdido el contexto, y el contexto es 

-
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graves problemas de incumplimiento en muchos aspectos de 

la gestión de residuos (soroll de papers), con graves problemas, 

por no decir todos los problemas judiciales.

Y lo que se ha perdido también es el contexto, y el contexto es 

el plan integral de residuos, el Plan integral de residuos de la 

Comunidad Valenciana, cuya revisión tenemos que hacer no 

solamente por las sentencias del Tribunal Superior de Justicia 

contra el plan integral de residuos anterior del Partido Popular 

sino también porque tenemos que adaptar el plan integral 

de residuos al plan estatal; una revisión, además, que –como 

usted recordará– está prevista en el pacto revisado del -

nic, en el acuerdo revisado, es de enero, y que por supuesto 

estamos trabajando y estamos muy próximos a completar.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Senyor David Torres, per a acabar de formular, té vosté la 

paraula.

El senyor Torres García:

Gràcies, president.

La comissió d’experts per la reforma tributària, creada per 

la conselleria d’hisenda, al seu informe entregat al setem-

bre de 2017 deia: «L’activitat turística requereix d’importants 

inversions i actuacions de promoció pel que resulten neces-

de l’activitat turística podria regenerar-los redundant així 

sobre el desenvolupament del mateix sector. Una contribució 

del turisme en el que no coneguem cap país o regió que haja 

afectat negativament sobre aquest.»

Des del rigor, president, ¿quines són les accions que està prenent 

política general sobre l’impost sobre l’activitat turística?

I, dintre d’eixes accions, ¿s’està comptant i es considera part 

del sector la ciutadania i els representants dels més de dos-

cents sixanta mil treballadors que ajuden a pujar eixa persi-

ana als empresaris i que han augmentat un 11,9% la rendibi-

litat al 2016 i un 10% els preus dels allotjaments aquest últim 

salaris dels treballadors.

Gràcies. 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Torres.

Li contestarà el conseller d’Hisenda i Model Econòmic.

Senyor Soler, té vosté la paraula.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies.

Evidentment és parlar, parlar i parlar.

I crec que el model turístic és un model turístic conjuntural-

ment favorable però que pot canviar en qualsevol moment i 

mentre que la pau arribe al Mediterrani, i ens hem de prepa-

així que el model de sol, platja i preus baixos afecten també a 

la política de rendes; per exemple, les Kellys –amb les quals 

la vicepresidenta va parlar, va estar amb elles– tenen un sou 

impresentable , increïble, de misèria.

Tot això fa que el pla integral haja de plantejar-se des d’una 

perspectiva clarament..., no només pel que fa referència a la 

taxa sinó també, sobretot, a tota l’activitat il·legal. En este 

moment, en el sector turístic n’hi ha una il·legalitat manifesta 

molt gran, i és per això que nosaltres volem fer un (inintel-

ligible) ...

Jo crec que hui, en el consell del turisme segurament es 

parlarà de tot això, i naturalment no demonitzen res. Com 

diu vosté molt bé, mitja Europa té això, i per tant nosaltres no 

demonitzem –com ahir vaig explicar ací.

I crec que s’ha de fer en un context global en el que pugam fer 

una política proactiva turística per al canvi de model.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

Continuarem en la sessió control amb la pregunta que 

formula el Grup Ciudadanos, la seua síndica. (Veus)

Demane un poquet de silenci en el ple, l’hemicicle, per 

a escoltar la pregunta que formula la síndica del Grup 

Ciudadanos.

Té vosté la paraula.

La senyora Sánchez Zamora:

Gracias.

Señor Puig, ¿cuál es el grado de cumplimiento de las prome-

sas del Consell en este año?

El senyor president:

Moltes gràcies.

Li contestarà el president del Consell.


